

Latijn	Grammatica	Vormleer
Substantiva	medeklinker-declinatie	V1.5 tot en met V1.10


	[bookmark: _GoBack]Woorden in de III-declinatie kunnen 
· mannelijk (masculinum), 
· vrouwelijk (femininum) of 
· onzijdig (neutrum) zijn. 
De stam van het woord eindigt altijd op een medeklinker (consonant). 
De uitgangen zijn natuurlijk wel voor alle geslachten gelijk. 
Bij de woorden in deze groep is bij de genitivus te zien wat de vorm is waar de rest van de uitgangen achter komen. Er kan verschil zijn.
Binnen deze groep is er een aantal suffixen dat heel vaak voorkomt. Deze worden onderstreept.
In deze groepen geldt dat het geslacht van het Substantivum in de eerste plaats bepaald wordt door het uiterlijk geslacht. Daarna gelden vuist-regels, maar daar zijn nogal wat uitzonderingen op. Leer dus het geslacht erbij.

	· Let extra op:

	· Er zijn woorden die in de genitivus pluralis een extra -i- hebben tussen de stam en de uitgang -um
· Er zijn woorden die in de nominativus en genitivus er gelijk uitzien. Let op dat het bij de genitivus gaat om de uitgang - is
· Bij deze woorden is het noodzakelijk om de genitivus erbij te leren om de stam te kunnen achterhalen. Om de juiste medeklinker te vinden. 

	Zie ook: declinatie I en IIa en IIb

	Nv
	mk-IIIa
	mk-IIIa 
op -or (m)
	mk-IIIa 
op -is (m)
	-x wordt -g
	Oefening

	Sin
	Nom
	mercator (-)
	civis (-)
	rex (-)
	regis?

	
	Gen
	mercator-is
	civ- is
	reg-is
	... Sin.m

	
	Dat
	mercator-i
	civ- i
	reg-i
	mercatore?

	
	Acc
	mercator-em
	civ- em
	reg-em
	...  Sin ..

	
	Abl
	mercator-e
	civ- e
	reg-e
	civis?

	Pl
	Nom
	mercator-es
	civ- es
	reg-es
	... ... . en

	
	Gen
	mercator-um
	civ- um
	reg-um
	... ... .

	
	Dat
	mercator-ibus
	civ- ibus
	reg-ibus
	regibus?

	
	Acc
	mercator -es
	civ- es
	reg-es
	... ... .  en

	
	Abl
	mercator-ibus
	civ- ibus
	reg-ibus
	... ... .






	Basiswoorden: (IIIa)

	zoals pater
	zoals mercator
	zoals civis

	pater
patris
	m
	vader
	dolor
doloris
	m
	pijn verdriet
	civis
civis
	m
	burger

	mater
matris
	f
	moeder
	amor
amoris
	m
	liefde
	hostis
hostis
	m
	vijand

	frater
fratris
	m
	broer
	honor
honoris
	m
	eer, aanzien ereambt
	iuvenis
iuvenis
	m
	jongeman

	soror
sororis
	f
	zus
	labor
laboris
	m
	zwaar werk
inspanning
ellende
	ignis
ignis
	m
	vuur

	parens
parentis
parentes
	m/f

PT
	vader
moeder
ouders
	victor
victoris
	m
	overwinnaar
	finis
finis
fines
	m

PT
	grens

gebied

	miles
militis
	m
	soldaat
	auctor
auctoris
	m
	dader
leider
schrijver
	mos
moris
mores
	m

PT
	gewoonte

karakter

	eques
equitis
	m
	ruiter
ridder
	gladiator
gladiatoris
	m
	zwaard-vechter
	sanguis
sanguinis
	m
	bloed

	sapiens
sapientis
	m
	wijze man
	consul
consulis
	m
	consul
	amnis
amnis
	m
	beek
riviertje

	mons
montis
	m
	berg
	sol
solis
	m
	zon
	caedes
caedis
	f
	moord
slachting

	pons
pontis
	m
	brug
	orbis
orbis
	m
	wereld
	princeps
principis
	m
	leider








	Basiswoorden: (IIIa)   de -s,-o,-x regel

	zoals urbs
	zoals legio
	zoals pax

	urbs
urbis
	f
	stad
	legio
legionis
	f
	legioen
	pax
pacis
	f
	vrede

	pars
partis
	
	deel
gedeelte
	regio
regionis
	f
	richting
streek
	coniunx
	f
	echtgenote

	mors
mortis
	f
	dood
	ordo
ordinis
	m
	rij
rang
volgorde
	nox
noctis
	f
	nacht

	mens
mentis
	f
	verstand
geweten
	homo
hominis
	m
	man
mens
	vox
vocis
	f
	stem

	gens
gentis
	f
	familie
volk
	sermo
semonis
	m
	gesprek
spreektaal
preek
	lex
legis
	f
	wet

	ars
artis
	f
	kunst
	magnitudo
magnitudinis
	f
	grootte
	lux
lucis
	f
	licht

	plebs
plebis
	f
	volk
	multitudo
multitudinis
	f
	menigte
	rex
regis
	m
	koning

	virtus
virtutis
	f
	deugd
moed
	longitudo
longitudinis
	f
	lengte
	dux
ducis
	m
	leider

	navis
navis
	f
	schip
	oratio
orationis
	f
	rede-voering
	senex
senis
	m
	oude man

	salus
salutis
	f
	redding
gezondheid
	narratio
narrationis
	f
	vertelling
	gladiatrix
gladiatricis
	f
	zwaard-vechtster


	Basiswoorden: (IIIa)   op -tas

	zoals civitas
	
	

	civitas
civitatis
	f
	stad
	aetas
aetatis
	f
	zomer
	voluptas
voluptatis
	f
	lust

	libertas
libertatis
	f
	vrijheid
	potestas
potestatis
	f
	kracht
macht
bevoegdheid
	
	
	






	Woorden in de IIIb-declinatie kunnen alleen
· onzijdig (neutrum) zijn. 
De stam van het woord eindigt altijd op een medeklinker (consonant).
Het onzijdig kent twee vaste uitzonderingen
· Nominativus = Accusativus
· Nominativus Pluralis heeft altijd uitgang -a (= Accusativus Pluralis)

	· Er zijn woorden die in de genitivus pluralis een extra -i- hebben tussen de stam en de uitgang -um
· Er zijn woorden die in de nominativus en genitivus er gelijk uitzien. Let op dat het bij de genitivus gaat om de uitgang - is
· Bij deze woorden is het noodzakelijk om de genitivus erbij te leren om de stam te kunnen achterhalen. Om de juiste medeklinker te vinden. 

	Zie ook: declinatie I en IIa en IIb en IIIa

	Nv
	mk-IIIb
	mk IIIb 
op -us (-oris)
	mk IIIb
op -us (-eris)
	mk IIIb 
op -men
	Oefening

	Sin
	Nom
	corpus (-)
	genus (-)
	nomen
	corporis?

	
	Gen
	corpor-is
	gener-is
	nomin -is
	... Sin.m

	
	Dat
	corpor -i
	gener-i
	nomin -i
	nomine?

	
	Acc
	corpus (-)
	genus (-)
	nomen
	...  Sin ..

	
	Abl
	corpor -e
	gener-e
	nomin -e
	genus?

	Pl
	Nom
	corpor -a
	gener-a
	nomin-a
	... ... . en

	
	Gen
	corpor-um
	gener-um
	nomin-um
	... ... .

	
	Dat
	corpor -ibus
	gener-ibus
	nomin- ibus
	genera?

	
	Acc
	corpor -a
	gener-a
	nomin-a
	... ... .  en

	
	Abl
	corpor -ibus
	gener-ibus
	nomin- ibus
	... ... .



	Basiswoorden: (IIIb)   neutrum-woorden 

	zoals genus
	zoals nomen
	zoals corpus

	genus
generis
	n
	afkomst
soort
	nomen
nominis
	n
	naam
	corpus
corporis
	n
	lichaam

	scelus
sceleris
	n
	misdaad
	cognomen
cognominis
	n
	bijnaam
	tempus
temporis
	n
	tijd

	opus
operis
	n
	werk
klus
daad
	omen
ominis
	n
	voorteken
	os
oris
	n
	mond
monding
gezicht

	latus
lateris
	n
	zijde
	flumen
fluminis
	n
	rivier
stroom
riviergod
	facinus
facinoris
	n
	misdaad

	vulnus
vulneris
	n
	wond
verwonding
	carmen
carminis
	n
	lied
gedicht
	litus
litoris
	n
	kust

	munus
muneris
	n
	taak
	
	
	
	pectus
pectoris
	n
	borst






